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PLE DE L’AJUNTAMENT  

 

 
Sessió Ordinària                                                              Dijous, 29 de novembre  de 2012 
Acta núm. 13                                                                                                       1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. VÍCTOR CARNERO LÓPEZ, Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, 
Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. 
GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. MIQUEL-ÀNGEL 
DÍAZ NARANJO, Sra. MAITE MARTÍ ALBERT, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr, 
SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MÓNICA PARÉS CENTENO, Sr. JOSÉ-ANTONIO 
SÁEZ LÓPEZ, Sr. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, Sr. ANTONI RAFANELL I 
AMAT, Sr. GABRIEL MARTORELL I VIVES, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. 
FRANCISCO JAVIER GARCÍA GALCERAN, Sr. ANDREU PÉREZ I LORITE, Sr. JORDI 
CALATAYUD I SANCHÍS, i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari accidental: Sr. Joaquín García Lorca. 
Interventor : Sr. José Mª Garcia Pascual. 
Adjunta a la Secretaria: Sr. Elena Benítez Espinosa. 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-nou de novembre de dos mil dotze, en sessió 
ordinària, primera convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-
president, concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari 
accidental, Sr. Joaquín García Lorca. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores, tres minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Seguidament,  el Sr. Alcalde va dir que amb motiu del Dia Internacional per a l’Eliminació de la 
Violència envers les Dones, els diferents portaveus municipals (sr. Ibáñez de C’s, sr. Pérez 
d’ERC-EV-IxG, sra. Blanco d’ICV-EUiA, sr. Castellano de CiU, sr. Llobet del PP i sra. 
Sánchez del PSC) presents a la sala de plens procedirien a llegir el manifest consensuat entre els 
diversos grups municipals sobre dita qüestió. 
 
Acabada la lectura del manifest, i després d’agrair-se per l’Alcaldia la voluntat unànime de la 
Corporació d’afegir-se la reivindicació, a la lluita i al treball constant per eradicar aquesta xacra 
de la nostra societat, es va passar immediatament al desenvolupament de la sessió.       
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Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Aprovar l’acta núm. 11 de data 25 d’octubre de 2012. L’acta de la sessió anterior, núm. 12, 
corresponent a la sessió extraordinària celebrada el dia 16 de novembre de 2012, es va acordar que 
s’aprovaria a la propera sessió ordinària que se celebri, atès que el poc temps transcorregut entre 
ambdues sessions ha impedit la seva confecció. 
 

 
PART RESOLUTIVA DEL PLE  

 
 
2- APROVACIÓ DE L’ACORD DE LA MESA GENERAL DE NEGOC IACIÓ EN 
APLICACIÓ DE LA LLEI 2/2012 DE PRESSUPOSTOS GENERALS DE L’ESTAT I DEL 
REIAL DECRET LLEI 20/2012 DE MESURES PER A GARANTIR  L’ESTABILITAT 
PRESSUPOSTÀRIA I DE FOMENT DE LA COMPETITIVITAT  

 
Primer.- Establir, d’acord amb el que s’estableix al RDL 20/2012, de 13 de juliol, de mesures 
urgents per garantir l’estabilitat pressupostària i el foment de la competitivitat,  a  partir del dia 1 
de novembre de 2012 les prestacions econòmiques per incapacitat temporal de la forma següent: 
 

a) Situació d’IT derivada de contingències comunes: del 1er al 3r dia de baixa, el 50% de 
les retribucions corresponents al mes anterior a la baixa. Del 4t al 20è dia de baixa, el 
75%.  Finalment, a partir del 21è dia de baixa, el 100%. 

 
b) Situació d’IT derivada de contingències professionals; el 100% de les retribucions 

corresponents al mes anterior a causar la baixa. 
 

c) Es complementaran fins el 100%  de les retribucions del mes anterior a la baixa i, des 
del 1er dia,  les situacions d’IT per hospitalització, intervenció quirúrgica, malalties 
greus, embaràs, violència de gènere, malalties cròniques i recaigudes i aquelles 
malalties greus relacionades en l’Annex del Reial Decret 1148/2011, de 29 de juliol. 

 
Segon.- Establir, d’acord amb la Disposició Addicional 71a de la Llei 2/2012, de 29 de juny, de 
Pressupostos Generals de l’Estat per a l’any 2012, amb efectes 1 de novembre de 2012, la jornada 
de treball del personal de l’Ajuntament de Gavà en trenta-set hores i mitja setmanals de treball 
efectiu de promig en còmput anual –1.687,50 hores any- que seran distribuïdes segons els pactes i 
horaris subscrits amb la representació del empleats. 
 
Tercer.- Fixar per a l’any 2013, d’acord amb l’art. 8.1 i 8.2 del RDL 20/2012,  els dies personals i 
les vacances de la forma següent: 

 
a) Durant l’any 2013 els dies d’assumptes personals quedaran fixats en 3 dies que podran 

ser fraccionats en hores senceres i queden suprimits els dies addicionals per antiguitat 
recollits fins ara al derogat art. 48.2 EBEP.  

 
b) Durant l’any 2013 les vacances queden fixades en 22 dies feiners per any natural o el 

temps proporcional que correspongui si el temps de servei és inferior.  Es permetrà 



3 de  25 

fraccionar en més de dos períodes les vacances, d’acord amb les necessitats del servei. 
Aquests dies s’hauran de gaudir en jornades senceres i en tot cas dins de l’any natural 
comprés des de l’1 de gener al 31 de desembre. 

 
c) Durant l’any 2013 se suprimeixen els dies festius del “patró” de la policia municipal i el 

del “mestre” dels conserges dels centres educatius.    
 
Quart .- Ajustar, d’acord amb l’art. 10 RDL 20/2012,  els drets sindicals recollits a l’Acord de 
les condicions de treball per als empleats públics de l’Ajuntament de Gavà per al període 2009-
2012 al compliment estricte de les normes i la legislació vigent. 
 
L’acord va ser adoptat per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG i 
1 C’s), cap en contra i tres (3) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació feta pel sr. José Obispo, tinent d’alcalde, va fer ús de la 
paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, qui va dir 
que, a banda del lògic respecte per dita Mesa de Negociació, la formació política 
que representava estava d’acord amb esmorteir, amb la mesura del possible, 
l’impacte del Reial Decret anant al marge més alt dins dels complements que 
permet. Per tant, va anunciar el seu vot favorable. 
 
Per part del grup municipal d’ERC-EV-IxG, el sr. Jordi Calatayud, va celebrar que 
per fi s’hagués arribat a un acord atès que la conflictivitat laboral no era bona per 
cap institució, ni  per cap empresa, ni per ningú. Va expressar la satisfacció del seu 
grup pel fet que els treballadors haguessin obtingut el màxim profit que permetia la 
llei. Per això, va concloure avançant que el seu grup votaria a favor. 
 
Seguidament, el sr. Gabriel Martorell, del grup municipal de CiU, va manifestar 
que la seva formació s’abstindria en la votació de l’esmentat punt atès que, tot i que 
estaven satisfets amb la negociació que havia dut a terme l’ajuntament al haver 
atorgat el màxim possible als treballadors de l’ajuntament, el cert era que la 
negociació s’havia perllongat massa en el temps amb el consegüent greuge pels 
treballadors.  

 
 
3 - APROVACIÓ DE LA QUANTITAT GLOBAL I DELS CRITERI S PER A LA 
DISTRIBUCIÓ DEL COMPLEMENT DE PRODUCTIVITAT CONTEMP LAT A 
L’ACORD DE LA MESA GENERAL DE NEGOCIACIÓ DE LES CON DICIONS 
ECONÒMIQUES RECOLLIDES A L’ACTUAL ACORD DE CONDICIO NS 
LABORALS DEL PERSONAL DE L’AJUNTAMENT DE GAVÀ 2009- 2012 
 
Aprovar, en aplicació de l’art. 5.6 del RD 861/1986, de 25 d’abril, pel qual s’estableix el règim de 
les retribucions dels funcionaris de l’administració local, la quantitat global màxima de 
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27.540,43.- euros a càrrec de les partides pressupostàries del Capítol I del pressupost del 2012, 
destinada a l’assignació del complement de productivitat així com els criteris per a la seva 
distribució entre els funcionaris d’aquest Ajuntament, en aplicació de l’acord de la Mesa General 
de Negociació de les condicions econòmiques recollides a l’actual Acord de condicions laborals 
del personal de l’Ajuntament de Gavà 2009-2012. 
 
L’acord va ser adoptat per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG i 
1 C’s), cap en contra i tres (3) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 

---------- 
 
Un cop realitzada una breu exposició pel tinent d’alcalde, sr. José Obispo, va 
intervenir el sr. Andreu Pérez, regidor portaveu del grup d’ERC-EV-IxG per tal de 
reiterar la felicitació, tant a l’ajuntament, com als treballadors per haver assolit 
l’acord, desitjant que fos  de llarga durada i que per altre cop també es pugui 
escurçar el temps de negociació. 

 
 

4 - DECLARACIÓ DE COMPATIBILITAT  
 
Declarar la compatibilitat d’activitats del Sr. Rafael Bellido Cárdenas amb DNI núm. 
__________, personal eventual de l’Ajuntament com a Coordinador de Sostenibilitat i 
Patrimoni Natural amb dedicació de 37’5 hores setmanals, amb l’activitat d’advocat per compte 
propi. En tot cas, la suma de jornades de l’activitat a l’Ajuntament amb les de l’activitat privada, 
no podran superar la jornada ordinària establerta a aquesta Ajuntament, incrementada en un 
cinquanta per cent 
 
Tot això de conformitat amb allò que preveu la Disposició Final Quarta de la Llei 7/2007, de 
l’Estatut Bàsic de l’empleat públic, la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les Administracions Públiques i l’article 329 del Decret 214/1990, de 30 de 
juliol, pel qual s’aprova el reglament de personal al servei de les entitats locals. 
 
L’acord va ser adoptat per disset (17) vots a favor (9 PSC, 3 CiU, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG 
i 1 C’s), cap en contra i quatre (4) abstencions (PP), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació feta pel sr. Obispo, el sr. alcalde va cedir la paraula al 
representant del grup municipal de C’s, sr. Miguel-Ángel Ibáñez, qui va indicar que 
entenia que la jornada del autònoms solia ser una jornada més aviat extensiva i, a 
banda d’això, confiaven amb la responsabilitat del sr. Bellido, pel compliment de la 
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jornada màxima establerta, per la qual cosa, va avançar que votaria a favor de 
l’esmentat acord.  
 
A continuació, va ser el sr. Jordi Calataytud, regidor la formació política d’ERC-EV-
IxG, qui va anunciar que el seu grup també votaria a favor en l’esmentada 
compatibilitat, al igual que ho havien fet en totes les compatibilitats que s’havien 
presentat al ple fins ara, perquè entenia que si els treballadors ho demanaven era 
perquè lògicament ho necessitaven. 

 
 
5 - APROVACIÓ MODIFICACIONS DE CRÈDIT (EXP7/12 AJUN TAMENT-EXP5/12 

PMSC-EXP3/12 PME- EXP2/12 IMGPNC- EXP4/12 IMPAC) 
 
Primer: Aprovar l’Expedient 7/12 de modificació de crèdits del Pressupost de l’Ajuntament  
2012, amb el detall per aplicacions i conceptes que figura a l’Annex 1, per un import total de 
1.118.303,02 eur i d’acord amb l’estructura següent: 
 
1. Finançament Romanent Tresoreria negatiu ex.2011 

 

Entitat Ex. 

Conce
pte 

/Partid
a Descripció 

Majors 
 Ingressos 

Baixes per 
anul·lació 

Import 
finançamen

t 

Romanent 
Tresoreria'

11 

Ajuntament 2012 91300 

Préstec finançament 
pagaments proveïdors 
RD4/2012 624.837,50      

EXP7/12   cap.1    319.085,95943.923,45 943.923,45 
 
2. Transferència de crèdit 

TRANSF-     TRANSF +     

Entitat Ex. Partida 
Descri
pció Import Partida Descripció Import 

Ajuntament 2012 cap.1 Vàries 174.379,5730012.4410A.2230012 
Transports 
(Gavà Bus) 113.611,17 

EXP7/12        13012.0110A.3100012 
Interessos de 
préstecs 60.768,40 

      Total 174.379,57       Total 174.379,57 
 
Segon:  Aprovar l’Expedient 5/12 de modificació de crèdits del Pressupost del Patronat Municipal 
de Serveis Comunitaris 2012, amb el detall per aplicacions i conceptes que figura a l’Annex 1, per 
un import total de 7.652,60 eur i d’acord amb l’estructura següent: 
 

TRANSF-     TRANSF+      

Entitat Ex. 
Partid

a Descripció Import  Partida Descripció Import  

PMSC EXP5/12 2012 cap.1 
RB Laboral fix 
Serv.Soc 7.652,60 

41012.0110A.310
0012 

Interessos de 
préstecs 7.652,60 

   TOTAL7.652,60     7.652,60 



6 de  25 

Tercer: Aprovar l’Expedient 3/12 de modificació de crèdits del Pressupost del Patronat Municipal 
d’Esports 2012, amb el detall per aplicacions i conceptes que figura a l’Annex 1, per un import 
total de 155.626,66 eur i d’acord amb l’estructura següent: 

 
Quart : Aprovar l’Expedient 2/12 de modificació de crèdits del Pressupost de l’Institut Municipal 
de Gestió del Patrimoni Cultural i Natural 2012, amb el detall per aplicacions i conceptes que 
figura a l’Annex 1, per un import total de 110,83 eur i d’acord amb l’estructura següent: 
 

Ex. 
Concepte 
/Partida Descripció 

Baixes 
per  

anul·laci
ó 

Import 
finançame

nt 

Romanent 
Tresoreria

'11 

IMGPNC 2012 91100 
Préstec finançament pagaments 
proveïdors RD4/2012       

EXP2/12   cap.1   110,83 110,83 110,83 
 

 
Cinquè: Aprovar l’Expedient 4/12 de modificació de crèdits del Pressupost de l’Institut 
Municipal de Promoció i Activació de la Ciutat 2012, amb el detall per aplicacions i conceptes 
que figura a l’Annex 1, per un import total de 79.744,09 eur i d’acord amb l’estructura següent: 
 
 

Entitat  Ex. 
Concepte 
/Partida Descripció 

Major
s 

Ingress
os 

Import 
finançamen

t 

Romanent 
Tresoreria'

11 

IMPAC 2012 91100 

Préstec finançament 
pagaments proveïdors 
RD4/2012 

36.650
,78     

EXP4/12   
cap.4 (aportació 

PMSC)   
43.093

,31 79.744,09 79.744,09 
 
 
Sisè: Sotmetre els esmentats expedients a informació pública per un període de quinze dies a 
l’efecte de formular reclamacions i al.legacions, d’acord amb als articles 169 i 177 del TRLRHL. 
Transcorregut aquest termini sense que s’hagi interposat cap reclamació o al.legació, s’entendran 
definitivament aprovats. 

Entitat Ex. 
Concepte 

/Partida Descripció 
Majors 
 Ingressos 

Baixes per  
anul·lació 

Import  
finançament 

Romanent 
 

Tresoreria'
11 

PEsports 2012        91100 

Préstec finançament 
pagaments proveïdors 
RD4/2012 9.980,30    

EXP3/12   cap.1    55.244,06  

   
cap.4  

(aport. PMSC) 90.402,30  155.626,66 155.626,66 

     Total100.382,60 55.244,06    
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L’acord va ser adoptat per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), cap en contra i deu 
(10) abstencions (4 PP, 3 CiU, 2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Un cop feta l’explicació del punt per part del sr. Victor Carnero, tinent d’alcalde, 
va intervenir el sr. Sergi Engli, regidor del grup municipal del PP, qui va 
manifestar que la seva formació s’abstindria en la votació de l’esmentat punt donat 
que, encara que sabien que era un acord de compliment del que marcava  la llei, hi 
havien una sèrie d’elements que no acabaven d’entendre, per la qual cosa va 
sol·licitar una mica més d’informació en el sentit de que part de les transferències 
de crèdit que es produïen eren transferències produïdes pels serveis comunitaris 
envers dues de les entitats i, en base, en principi, a un estalvi de despesa, demanant 
exactament quin havia estat l’esmentat estalvi que permetia cobrir dita situació. 
 
Va contestar-li el sr. Víctor Carnero dient que, tant a les Juntes dels Patronats on es 
van aprovar els acords com a les Comissions Informatives ja va ser explicat però 
que, en tot cas, es tractaven de transferències entre distintes aplicacions 
fonamentalment per economia produïda al Patronat municipal de Serveis 
Comunitaris per tal de suplementar majors necessitats en l’Impac. Es va posar a la 
seva disposició, així com també va oferir els serveis del sr. interventor, per tal que 
pogués consultar el detall de les partides i aclarir-li qualsevol dubte.  

 
6 - COMPLIMENT DELS TERMINIS PREVISTOS A LA LEY 15/2010, DE 5 DE JULIO, 
DE MODIFICACIÓN DE LA LEY 3/2004, DE 29 DE DICIEMBRE, POR LA QUE SE 
ESTABLECEN MEDIDAS DE LUCHA CONTRA LA MOROSIDAD EN LAS OPERACIONES 
COMERCIALES PER AL PAGAMENT DE LES OBLIGACIONS DE L’AJUNTAMENT , 
CORRESPONENT AL TERCER TRIMESTRE 2012 
 
Donar-se per assabentat de l’Informe trimestral que, en compliment dels arts. 4 i 5 de la Ley 
15/2010, de 5 de julio, de modificación de la Ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se 
establecen medidas de lucha contra la morosidad en las operaciones comerciales, ha emès el 
Tresorer Municipal sobre el compliment dels terminis previstos en aquesta llei per al pagament 
de les obligacions de cada entitat local; l’informe inclou el nombre i quantia global de les 
obligacions pendents en les quals s’està incomplint el termini (art.4.3). 
 
L’Interventor municipal incorpora (art. 5.4) a l’informe, a més, la relació de les factures o 
documents justificatius en relació als quals han transcorregut més de tres mesos des de la seva 
anotació en el registre de factures a què fa referència l’art. 5 de l’esmentada Ley 15/2010, i no 
s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat 
per part de l’òrgan gestor l’absència de tramitació dels mateixos.  
 
L’Informe haurà de remetre’s (art. 4.4) en tot cas als òrgans competents del Ministerio de 
Economía y Hacienda i de la Generalitat de Catalunya que té atribuïda la tutela financera dels 
ens locals. 
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7 - APROVACIÓ DE LA NO DISPONIBILITAT DELS CRÈDITS PRESSUPOSTARIS 
A CONSEQÜÈNCIA DE LA SUPRESSIÓ DE LA PAGA EXTRAORDI NÀRIA DEL 
MES DE DESEMBRE, CORRESPONENT A L’AJUNTAMENT, OOAA I SOCIETATS 
MERCANTILS MUNICIPALS.  
 
Primer .- Aprovació, d’acord amb els articles 2 de RDL 20/2012, de Mesures per a garantir 
l’estabilitat pressupostària i de foment de la competitivitat i l’article 22 de la Llei 2/2012, de 
Pressupostos de l’Estat per l’exercici 2012, de la no disponibilitat dels crèdits pressupostaris a 
conseqüència de la supressió de la paga extraordinària, de la paga addicional de complement 
específic o de pagues addicionals del mes de desembre, corresponents a l’Ajuntament, OOAA i 
Societats Mercantils Municipals , pels imports següents: 
 

• Ajuntament:  498.670,32 euros 
• IMPAC:    46.571,68 euros 
• PMSC:    125.103,26 euros 
• PME:      55.286,80 euros 
• IMGPCN:     22.262,78 euros 
• GAVÀ TV:      8.202,46 euros 
• PRESEC:  271.847,62 euros 
• GTI :     45.989,44 euros 

 
Segon.- En el cas que, derivat de l’aplicació d’aquesta mesura, es produeixi superàvit en la 
liquidació de l’any 2012 d’aquestes entitats, aquest es destinarà a allò que estableixi la 
normativa vigent. 
 
L’acord va ser adoptat per setze (16) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA 1 C’s), cap en 
contra i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Seguidament de la breu exposició que va fer el sr. Victor Carnero, tinent d’alcalde, 
el representant de la formació política de  C’s, sr. Miguel-Ángel Ibáñez, va 
assenyalar que atesa l’aprovació de la no disponibilitat dels crèdits pressupostaris 
seguia subjecte al seu destí específic d’amortització de deute, llevat d’indicació en 
contra per part de la legislació que pogués aparèixer, des de la seva formació 
votarien a favor. 

 
 

8 - MODIFICACIÓ PUNTUAL ORDENANÇA MUNICIPAL SOBRE E LS USOS 
DE LES VIES I ESPAIS PÚBLICS (ART. 39 I 40). 

 
Primer .- Aprovar inicialment  la Modificació puntual de l’Ordenança Municipal sobre els 
usos de les vies i espais públics (modificació articles 39 i 40), d’acord amb la redacció que 
consta a l’expedient administratiu. 
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Segon.- Sotmetre l’acord i el projecte de modificació de l’Ordenança a informació pública, 
mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, al 
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, en un dels mitjans de comunicació escrita diària, i 
en el tauler d’anuncis de la Corporació, per a la formulació de possibles reclamacions i 
al·legacions durant el període de trenta dies hàbils, a comptar des del següent a la data en què 
es verifiqui la darrera publicació en els dos butlletins oficials previstos. 
 
Tercer.- Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre del període 
d’informació pública, l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu . Si es 
presenten, se seguirà el procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, 
Activitats i Serveis dels Ens Locals. 
 
Quart .- Un cop aprovat definitivament, trametre a l’Administració de l’Estat i a la de la 
Generalitat de Catalunya, en el termini de 15 dies, l’acord d’aprovació definitiva de 
l’Ordenança i la còpia íntegra i fefaent d’aquesta, i publicar-la en el Butlletí Oficial de la 
Província, inserir-la en el tauler d’anuncis de la Corporació i anunciar al DOGC la referència 
del BOPB en que s’hagi publicat íntegrament el text. Entrarà en vigor un cop publicat el text 
complet i hagi transcorregut el termini de quinze dies hàbils previst a l’art. 65.2 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local. 
 

 
9 - DISSOLUCIÓ DE LA SOCIETAT GAVANENCA D’OBRES, SL  

 
Primer .- Procedir a la dissolució de la societat GAVANENCA D’OBRES, S.L., (CIF B-
61.252.987) com a conseqüència de pèrdues que deixen reduït el patrimoni net a una quantitat 
inferior a la meitat del capital social. 
 
Segon.- Declarar el cessament de tots els membres del Consell d’Administració i de seu 
Secretari, aprovant la seva gestió. Els Consellers presents en la sessió (Srs. José Obispo 
Vallecillos, Jordi Jiménez Horcajada i Apolonia Herrera Zamora) es donen per notificats del 
referit cessament. Respecte als Consellers i Secretari del Consell d’Administració, no presents a 
la sessió, s’acorda comunicar fefaentment el seu cessament, havent de retornar a la societat la 
carta de comunicació signada en prova de la seva recepció i conformitat. 
 
Tercer.- Declarar el cessament del Gerent de l’empresa, Sr. Xavier Fabrega Maestro, 
aprovant la seva gestió, i deixar sense efecte els poders atorgats al mateix,  inscrits al Registre 
Mercantil de Barcelona, foli 215, tom 32345, full B 161470, i procedir a comunicar-li 
fefaentment el seu cessament, havent de retornar a la societat la carta de comunicació signada en 
prova de la seva recepció i conformitat. 
 
Quart .- S’acorda designar com a liquidador de la societat a les següents persones:  
 

- Sr. Eduard Gil Carbó, de nacionalitat espanyola, nascut el dia ___________, amb 
domicili ___________________, i amb DNI __________. 

- Sr. Xavier Fabrega Maestro, de nacionalitat espanyola, nascut el dia ___________, amb 
domicili ___________________, i amb DNI __________. 

- Sr. José Maria Garcia Pascual, de nacionalitat espanyola, nascut el dia ___________, 
amb domicili ___________________, i amb DNI __________. 

 
L’òrgan de liquidació tindrà un caràcter col·legiat, les seves normes de funcionament es regiran 
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per les disposicions previstes als estatuts socials i a la legislació mercantil en matèria de Consell 
d’Administració. 
 
Els liquidador nomenat (Sr. José Maria Garcia Pascual) presents a la sessió, accepten el càrrec i 
prometen desenvolupar-lo fidelment, declarant expressament no trobar-se incursos en cap causa 
d’incompatibilitat o incapacitat legal per a l’exercici del càrrec.  
 
No trobant-se presents en la Junta els següents liquidadors (Srs. Eduard Gil Carbó i Xavier 
Fabrega Maestro), s’acorda que es notifiqui, mitjançant comunicació individualitzada, el 
nomenament que els ha estat efectuat al seu favor per tal que en el termini més breu possible 
declarin responsablement la seva acceptació del càrrec, amb indicació expressa de que no es 
troben incursos en causa d’incompatibilitat o incapacitat legal per a l’exercici del càrrec.  
 
Cinquè.- Facultar expressament als  liquidadors Sr. Eduard Gil Carbó,  Sr. Xavier 
Fabrega Maestro i Sr. José Maria Garcia Pascual, per tal de que elevin a públic els 
anteriors acords i per efectuar quantes gestions siguin necessàries en ordre a la seva inscripció 
en el Registre Mercantil, subscrivint i atorgant quants documents públics i privats siguin 
necessaris, incloses escriptures de rectificació, subsanació i aclaració.  
 
L’acord va ser adoptat per setze (16) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 
Després de l’explicació feta pel sr. José Obispo, tinent d’alcalde, va fer ús de la 
paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, qui va dir 
que, per la situació actual, en la qual ja s’havien rescindit els tres contractes 
laborals que tenia l’empresa Gavanenca d’Obres, SL, donada la inactivitat que 
tenia en aquests moments, i pel fet que l’ajuntament es faria càrrec del deute que 
tenia l’esmentada societat, va avançar que la seva formació votaria a favor de dita 
dissolució. 
 
En el torn del grup d’ERC-EV-IxG, va ser el regidor Jordi Calatayud, qui va fer ús 
de la paraula per expressar que, en la mateixa línia del que havia comentat el sr. 
Ibáñez, de que la societat municipal no tenia treballadors, ni activitat i que 
l’ajuntament assumiria el seu deute, el que s’aconseguia finalment era reduir 
l’estructura de l’ajuntament qüestió en la que estaven d’acord però com que no 
tenien la certesa de que tot anés com havia d’anar, va anunciar que la seva 
formació s’abstindria en la votació. 
 
A continuació, el sr. Antoni Rafanell, regidor del grup municipal de CiU va 
assenyalar que s’abstindrien en la votació, no sense abans fer saber el seu 
descontent pel que feia a la gestió de l’empresa municipal Gavanenca d’Obres, SL, 
durant tot el seu període d’existència. Va dir que en el seu moment des del seu grup 
ja van expressar que l’esmentada societat no s’hauria d’haver creat atès que ja 
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existien altres empreses municipals que podien haver realitzat perfectament les 
mateixes tasques, per la qual cosa, no tenia raó d’existir, havent-se pogut estalviar 
durant molts anys molta despesa en sous de càrrecs directius. 
 
Va respondre el sr. Obispo per expressar que l’equip de govern no compartia la 
opinió expressada pel representant de CiU. Al mateix temps va voler agrair a tots 
els treballadors de l’esmentada empresa l’esforç i dedicació que havien mostrat 
durant tants anys en els quals s’havien realitzat una gran quantitat d’obres que 
havien permès un gran estalvi a la ciutat  
 
Per part de la formació política del PP, el regidor i portaveu sr. Llobet, va 
manifestar que si la memòria no li fallava el seu grup va ser l’únic que va votar en 
seu plenària en contra de la creació de la societat mercantil Gavanenca d’Obres, 
S.L. i que la resta de formacions van votar-hi a favor. Ja en el seu dia entenien que 
la creació de dita societat tenia un punt al seu favor com era la desgravació de 
l’IVA però alhora reconeixien que tot i haver parts positives també n’hi havien 
d’altres que podien ser una dificultat com era el fet de com es gestionava la pròpia 
empresa. En aquest sentit, ja van dubtar en el seu dia sobre si els guanys que 
s’obtindrien amb l’IVA, al ser empresa finalista, estarien compensats amb les 
despeses que l’empresa anava creant, per la qual cosa van votar en contra, i pel que 
ara semblava l’havien encertada, com també ho van encertar quan es van oposar a 
la creació de Gavà Televisió, S.L. En suma, aquella empresa que havia començat 
amb una bona idea inicial però que havia anat contractant més treballadors, en un 
moment de davallada dels seus ingressos, com el actual, havia provocat un greu 
problema, doncs els sous dels treballadors no podien cobrir-se ni amb la 
desgravació d’unes obres que ja ni es feien. Pels motius abans expressats la seva 
formació donaria suport a la seva dissolució, encara que era conscient que dita 
situació era molt delicada, havent comportat l’acomiadament dels treballadors, 
però per responsabilitat el que tocava era dissoldre-la. 
 
Va intervenir el sr. Alcalde per reiterar que la dissolució de l’empresa responia a 
criteris de racionalització atès que s’havia de revisar constantment l’estructura de 
l’ajuntament per fer-la més eficient. Va voler recordar que la gestió històrica i 
actual de dita societat no la feia inviable des d’aquell punt de vista, el que es feia 
era prendre una decisió, dins dels plans de modernització de l’ajuntament, de 
substituir un model fins ara descentralitzat per un altre on es centralitzava la 
decisió de la despesa i la forma estructural de l’ajuntament. Va aprofitar per agrair 
la col·laboració als regidors que havien format part, juntament amb alguns veïns, 
del Consell del Consell d’Administració de dita societat. Per acabar, va assenyalar 
que d’altra banda, la decisió que prenia l’equip de govern facilitava al ric teixit 
empresarial de la ciutat l’accés al conjunt d’obres que hauria d’haver dut a terme 
Gavanenca d’Obres, S.L. En aquest sentit, contractistes i empreses --tant de bo 
fossin les de Gavà-- es podrien beneficiar de les obres que hagués de realitzar 
l’ajuntament.  
  
Per concloure el debat de dit punt el sr. Castellano, regidor i portaveu del grup 
municipal de CiU va matisar que la seva formació no havia dit que en el seu dia 
haguessin votat en contra si no que havien manifestat i expressat la manca de 
necessitat de crear l’empresa. 
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10 - CONTINUÏTAT DEL SERVEI D’EXECUCIÓ DE L’OBRA PU BLICA  
MUNICIPAL I LA SEVA FORMA DE GESTIÓ.  

 
Donar-se per assabentat de la dissolució de l’empresa de capital íntegrament municipal 
Gavanenca d’Obres, S.L, i declarar la continuïtat de la prestació del servei d’execució de 
obres públiques de caràcter local mitjançant la seva execució per tercer seleccionats pels 
procediments establerts en la normativa reguladora de la contractació pública. 

 
L’acord va ser adoptat per setze (16) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

 
 

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ  
DELS ÒRGANS DE GOVERN 

 
 
 

PRECS I PREGUNTES 
 
El sr. alcalde, en el torn de Precs i Preguntes, va dir que no  hi havia cap pregunta formulada 
durant la passada sessió ordinària que encara restés per contestar, per la qual cosa es va procedir 
directament a donar compte i contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit 
presentat més de vint-i-quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o 
grups amb municipals. Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions 
formulades i de les corresponents respostes. 
 
La primera formació política a qui el sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser la del PP.  
 
Efectivament, el regidor d'aquest grup, sr. José-Antonio Sáez, atès --va dir--  que davant de les 
queixes rebudes de varis veïns de la ciutat, relatives a la ubicació d’escombreries i deixalles 
disperses per voreres i via pública, prop dels contenidors destinats a tal efecte, i motivat en part 
per la situació de crisi en las que es troben, va formular un prec en el sentit de que l’equip de 
govern adoptés las mesures que cregués necessàries per a salvaguardar la imatge i salubritat del 
municipi impedint aquestes actuacions i que alhora identifiqués a les persones que 
lamentablement recorrien a aquests fets i intentar ajudar-les en la mesura del possible.    
 
L'empresa municipal Presec, SA --va respondre el Tinent d’alcalde, sr. Obispo-- té ja actuant 
diversos reforços de neteja per a solventar el problema generat per les persones que busquen en 
els contenidors de residus o simplement per actes incívics. Aquests treballs consisteixen en la 
neteja periòdica, que pugui arribar a repetir-se fins a tres vegades al dia en alguns casos, de les 
zones que més sofreixen aquesta situació. No obstant això, cap tenir en compte que a Gavà hi ha 
disposats 1144 contenidors en la via pública. 
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En un altre prec, aquest cop dut a terme per la regidora, sra. Mónica Parés, va exposar que en els 
propers dies s’iniciarà a Gavà la tradicional Campanya de Nadal. Aquests dies, a més de 
significar uns moments de trobada, germanor i solidaritat. Des dels Ajuntaments es contribueix 
a que el caliu, la llum i l’animació siguin els protagonistes dels nostres barris. A més, és un 
moment important per fomentar els consum i al comerç de la ciutat per tal de contribuir a la 
seva recuperació. Per tot l’exposat, va formular el següent prec: Que se’ns informi de totes les 
novetats que tindrà la Campanya de Nadal de Gavà d’enguany, tant pel que fa a l’enllumenat i 
la seva distribució pels carrers de la ciutat, la instal·lació d’arbres de Nadal i la seva posterior 
recollida, les campanyes solidàries, les Fires als carrer així com els acords amb comerciants i 
establiments de restauració de la ciutat.  
 
La tinenta d’alcalde, sra. Raquel Sánchez, va recordar que en el dia d’ahir, en el si del Consell 
de Comerç, es va explicar d’una manera àmplia i detallada en que consistirien totes les activitats 
que es portarien a terme durant la campanya de Nadal amb el doble objectiu que sempre s’havia 
tingut, per una banda, potenciar el comerç local, i per una altra banda, fer partícip de les 
avantatges d’aquest comerç i dels activitats que hi han a la ciutat al conjunt de la ciutadania. En 
relació a la qüestió de l’enllumenat de Nadal va indicar que, com cada any, el dia cinc de 
desembre es procediria a encendre l’enllumenat de Nadal, i a banda de estar present en tot els 
baris del municipi, tenia una presència més reforçada en els eixos comercials. Va afegir que es 
faria, al igual que en les darreres campanyes, la promoció de les dues hores d’aparcament gratuït 
als pàrkings municipals alhora que també es posaria l’accent amb una doba campanya que tenia 
com a objectiu fomentar el consum al comerç local. També es duria a terme una campanya 
directa i molt potent anomenada “Compra Gavà” que ompliria la ciutat amb 10.000 tríptics i 
banderoles a més d’una àmplia difusió pels mitjans de comunicació local, els del Consell 
Comarcal a través del Consorci de Turisme i dels de la Diputació de Barcelona. L’esmentada 
campanya tenia com a objectiu difondre la qualitat i la diversitat de la oferta comercial així com 
la profesionalitat dels comerciants, emfatitzant la comoditat de poder comprar a casa. Va 
exposar que es mantindria la tradicional Fira de Sant Nicasi amb la participació tant del 
comerciants locals com dels artesans forans, amb la novetat de participació d’artesans 
pessebristes i la durada, que passarà a ser de tres dies, el 14, 15 i 16. Així mateix, els comerços 
de l’àrea d’influència que així ho desitgin podran obrir les seves portes. Dins de les accions més 
solidàries cabia destacar  la creació de la plataforma “Gavà Solidària” en la que es volia 
conscienciar a la població de les necessitats de certs col·lectius i enfortir els vincles de 
col·laboració amb l’ajuntament i amb la resta de ciutadania. En dita campanya estava inclosa el 
programa “Cap nen sense joguina” i la campanya de recollida d’aliments. 
 
 
Va intervenir el sr. Sergio Engli per expresar que hemos recibido informaciones de incidencias 
ocurridas en las pasadas elecciones al Parlament de Catalunya, según las cuales ciudadanos 
minusválidos a la hora de ejercer su derecho al voto, se encontraban con que no podían acceder a 
las instalaciones directamente por problemas con el tamaño de las puertas, como pasó en concreto 
en el Colegio Salvador Lluch. Por todo ello, formulamos el siguiente ruego: Al Equipo de 
Gobierno para que ponga los medios necesarios que permitan que no se repita una situación como 
la señalada, mejorando los accesos a los colegios electorales.  
 
El prec va ser contestat pel sr. Victor Carnero, tinent d’alcalde, qui va dir que: “en relación a su 
ruego informarle que en lo que se refiere al equipamiento el CEIP Salvador Lluch es un colegio 
accesible. A día de hoy no nos consta ninguna reclamación o incidencia ni por parte de los 
presidentes de mesa ni tampoco ciudadana. De todas maneras tomamos nota de su ruego  y 
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comprobaremos si en algún momento se ha podido producir alguna situación de 
descoordinación  o que requiera de una mejor señalización. Lo tendremos en consideración para 
próximos  procesos electorales.”    
 
 
La sra. Mónica Parés va tornar a fer ús de la paraula, aquest cop per exposar que el proppassat 26 
de novembre es fa fer públic l’anunci de licitació del contracte dels serveis d’impressió del butlletí 
municipal “El Bruguers” per a l’any 2013. Aquest suposa un cost de 43.000 Euros que es 
sufragaran amb els impostos de tots els gavanencs i gavanenques. Caldria doncs, que l’esmentada 
publicació es convertís en un mitjà de comunicació plural i objectiu com ho és la nostra ciutat. Va 
acabar preguntant: Quina valoració fa el Govern Municipal del contingut del butlletí municipal 
“El Brugués” i quines novetats s’han plantejat per a totes les seves edicions de l’any 2013 atenent 
que ha de ser l’altaveu de tots els gavanencs i gavanenques ja que tots contribuïm a sufragar la 
despesa de 43.000 € que suposa la seva impressió a més d’altres costos de distribució? 
 
Respecto a su pregunta --va indicar el sr. Víctor Carnero-- informarles que la valoración que 
hace el equipo de gobierno es que  la revista Bruguers cumple con pluralidad y rigor su función, 
que sus contenidos están marcados por la calidad y la profesionalidad, y guiados por la 
actualidad municipal en su conjunto. Esto no tiene porqué verse modificado en ningún caso por 
la nueva licitación ahora convocada para la impresión de la revista, licitación que se hace una 
vez había vencido el contrato anterior, con un precio que consideramos ajustado siguiendo el 
criterio de contención que rige nuestra política presupuestaria, y obviamente con todas las 
garantías. 
 
 
Un cop finalitzat el torn corresponent al grup municipal del PP es va iniciar la formació política 
de CiU on els seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o 
preguntes formulats prèviament per escrit. 
 
En un primer prec el regidor de CiU, sr. Gabriel Martorell, va dir que aquest grup municipal ha 
pogut observar, després que un bon número de ciutadans hagin coincidit en traslladar-nos al que 
tot seguit exposem referit al mateix assumpte i al llarg d’un temps, que a l’encreuament entre els 
carrers de Mas Sellarès i la Ctra. a Sta. Creu de Calafell, la visibilitat en el trànsit rodat per 
incorporar-se des del primer dels carrer citats cap a la carretera, és molt dificultosa alhora que la 
velocitat a la que circulen els vehicles per la via més ample sempre és un tant més elevada fent 
evident un greu perill per a la circulació. Per aquests motius va pregar que s’instal·lés un mirall 
de referència i prevenció per a la circulació de vehicles, a l’encreuament entre els carrers Mas 
Sellarès i Ctra. a Sta. Creu de Calafell. 
 
L'encreuament al que es refereix --va contestar el sr. Obispo-- compleix amb excés els criteris 
aplicats en la Norma d'Instal·lació de miralls. La visibilitat està reforçada al disposar d'un sobre-
amplada de vorera superior al normal. Per altra banda informar-li que l'accidentalitat en aquest 
punt a estat nul·la durant l’any 2011 i 2012. Per aquests motius considerem que no és necessari la 
instal·lació de cap mirall. 
 
 
En un nou prec, el sr. Antoni Rafanell va exposar el seu grup municipal havia pogut observar que 
al llarg dels carrers per on s’eixamplen els polígons industrials, era evident la falta de papereres 
per als vianants. De fet, realitzant un recorregut seguit entre força carrers, no existien, per la qual 
cosa va pregar que es revisés la necessitat d’ubicar papereres especialment al llarg dels polígons 
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industrials de la nostra ciutat, així com d’altres possibles zones del municipi on puguin ser 
inexistents o insuficients. 
 
Va intervenir novament el sr. Obispo per assenyalar que les papereres son molt eficients per a la 
neteja viària a zones de passeig i d’activitat comercial, raó per la qual Presec S.A. revisa de 
forma continuada l’espai públic amb l’objectiu de mantenir les papereres existents en el millor 
estat possible i, al mateix temps, detectar la necessitat de col·locar-ne de noves als indrets que 
per un motiu o altre hagin pogut quedar desatesos. D’altra banda, en zones industrials o 
d’escassa presència de vianants, les papereres resulten més improductives i per tant, ni la seva 
densitat no ha de ser la mateixa que en el nucli urbà. Per aquest motiu, en aquestes zones, es 
prioritzar la instal·lació de papereres en aquells espais on s’ha pogut constatar una major 
presència de vianants. 
 
 
Seguidament, va intervenir el sr. Ramon Castellano, per formular una pregunta exposant que 
davant l’inici de les properes festes de Nadal, malgrat puguin ser assumptes de diferent àmbit 
però evident que en destaquem la seva atenció a l’hora de tenir-los en compte per precisament 
aquesta època del calendari en la que tot just ja ens trobem, aspectes com la dinamització del 
comerç local dins aquest període especial de consum, l’oferta d’aparcament públic i accessible, 
les celebracions festives i els controls especialment en el trànsit per a la prevenció d’accidents a 
la via pública, l’adopció de mesures davant temporals metereològics vers la població i amb 
rellevant preocupació per l’increment dels sense sostre als nostres carrers i pel refugi que se’ls 
pugui facilitar des de l’Administració. Va acabar preguntant: Ens podrien indicar quins 
mecanismes especials tenen previstos de forma general activar a la nostra ciutat de cara els dos 
proper mesos per la rellevància de les dates del calendari a les que ens hi trobarem en breu? 
 
En relació a la seva pregunta, --va indicar el sr. Obispo-- coincidim en el fet que durant aquests 
dies la nostra ciutat viu uns dies d’activitats i dinamisme molt intensos. A les activitats culturals 
i lúdiques que promou l’Ajuntament es sumen les de les diferencies entitats i associacions de la 
nostra ciutat, la celebració de la nostra festivitat de Sant Nicasi i el mercat tradicional, Reis i la 
posada en marxa d’iniciatives com la plataforma Gavà solidària que entre d’altres accions 
organitzarà la recollida d’aliments i joguines a diferents punts de la ciutat. Necessàriament 
obliguem com cada any a reforçar les actuacions necessàries per part de la policia municipal i 
Presec per garantir la neteja i la seguretat a la nostra ciutat durant nadal i reis. A tall d’exemple, 
es posarà en marxa un dispositiu especial de vigilància als comerços durant aquests dies i els 
horaris comercials amb col·laboració amb els mossos d’esquadra. Actuarem, com sempre ho 
fem i no només de cara als dos propers mesos, la situació d’aquelles persones que es trobin en 
situació de risc o exclusió social. En relació a l’adopció de mesures davant temporals 
meteorològics, l’Ajuntament té elaborats els Plans de Protecció Civil tant d’inundacions com de 
nevades i, de ser necessari, es decretaria la seva activació. 
 
 
Un cop acabat el torn del grup municipal CiU, va començar el corresponent al grup d’ERC-EV-
IxG. 
 
Efectivament, el regidor sr. Jordi Calatayud, va encetar el torn de l’esmentada formació política 
exposant com a antecedents que al Ple Municipal extraordinari de fa quinze dies, quan es van 
discutir els pressupostos municipals per al 2013, el nostre grup va presentar una sèrie de 
propostes i idees de cara a l’any vinent, part de les quals van ser acceptades per l’equip de 
govern. Una de les propostes que formulàvem allà, però que tenia difícil traducció 
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pressupostària, era la d’establir un programa d’actuació, o iniciar una sèrie d’actuacions, per tal 
que l’Ajuntament contactés els bancs i caixes d’estalvis que tenen habitatges a Gavà en procés 
de desnonament, i hi fes de mediador, impulsant la dació en pagament i la transformació de la 
hipoteca en un lloguer social. En aquest sentit, volem recordar l’acord d’aquest mateix Ple 
Municipal del 24 de febrer de 2011, a proposta del Grup municipal d’Esquerra Republicana, pel 
qual es donava suport a la dació en pagament i la potenciació del lloguer social, i es demanaven 
actuacions en favor de les famílies en procés de desnonament. Per la qual cosa va formular el 
següent prec: Instem el govern municipal a impulsar, a través dels organismes supramunicipals 
en els quals té representació, com ara el Consell Comarcal del Baix Llobregat, l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona i la Federació de Municipis de Catalunya, convenis entre els 
municipis i els bancs per tal d’aconseguir habitatges actualment desocupats propietat de les 
entitats bancàries, per destinar-los a lloguer social, adreçat a famílies que pateixen 
desnonaments. Així mateix, instem el govern municipal a impulsar, a través d’aquests 
organismes supramunicipals, la dació en pagament per als casos en què els hipotecats no puguin 
fer front al pagament de la seva hipoteca. 
 
La contesta a l’esmentat prec la va realitzar la sra. Sánchez, qui va dir que en anteriors plens ja 
s’havia debatut l’esmentada problemàtica en diverses ocasions i, com no podia ser d’altra 
manera, la seva formació política compartia la preocupació per situacions d’aquest tipus, com 
podia ser la pèrdua de l’habitatge i el posterior desnonament. Tot i que  segons tenia 
coneixement l’ajuntament, dins de la ciutat no s’estaven duent a terme gaires situacions d’aquell 
tipus, el cert era que encara que només se’n donessin un o dos atesa la greu situació que això 
suposava l’ajuntament posaria d’immediat els mecanismes articulats per tal de pal·liar-ne la 
situació, com eren els serveis socials i l’oficina local d’habitatge. Va voler reafirmar el 
posicionament dels grups de l’equip de govern al congrés dels diputats on es sol·licitava d’una 
manera immediata una reforma de la llei hipotecària per tal garantir la regulació de la dació en 
pagament i la possibilitat d’establir els lloguer socials. Va fer referència que dins de la 
Plataforma Solidària es volia fer una crida a la ciutadania per tal de solidaritzar-se amb les 
famílies afectades. 
 
 
A continuació, el regidor d'aquest grup, sr. Andreu Pérez, atès --va dir--  que per aquest any, 
l’Ajuntament té un pressupost de 1.428.600 € en despesa prevista  d’electricitat, de la qual 
563.550 € són de vies públiques. Valorem, de manera positiva, els estalvis energètics fets per 
l’Ajuntament per tal d’abaratir costos. Ara bé considerem que podem fer un pas més en aquest 
terreny i aprofundir en més fórmules d’estalvi. Ara tocaria passar-ho a les vies públiques i aquí 
tenim molta feina a fer en la millorar i estalvi. Considerem que tenim algunes vies on les 
enceses es podrien reduir pràcticament en un 50%. Posem l’exemple de l’Avinguda Beltran i 
Güell, on romanen encesos, tota la nit, tant els fanals de la calçada per a vehicles com els fanals 
del camí per a vianants i bicicletes, produint una clara sobreexposició. També ens podem referir 
a avingudes com al Joan Carles I, o parcs com el del Mil·lenni.  Creiem que es podria 
implementar un sistema de connexionat dels fanals per fases, que permetés desconnectar una 
fase sí i una altra no.  Tècnicament és fàcil i amb el sistema de R-S-T de repartiment de fases es 
podrien compensar les reparticions de potències i consums. Això es podria fer extensiu allà on 
fos possible.  Evidentment primer caldria analitzar sector a sector, i caldria fer-ho 
progressivament, però creiem que aquesta acció ajudaria també a fer entendre a la població com 
és d’important l’estalvi energètic, va formular un prec en el sentit de que l’equip de govern 
cerqués totes les possibles fórmules d’estalvi energètic, i en particular que avanci en la direcció 
exposada als antecedents, per tal d’aplicar-la el més aviat possible. 
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El sr. Obispo va dir que a tot el mon tots els sectors d’enllumenat viari funcionen amb el sistema 
standar R-S-T però, s’equivoca quan diu que es pot desconnectar una fase si i una no perquè: 
que fem amb la tercera?; doncs que descompensem el sistema. Mai s’ha de desconnectar alguna 
de les fases d’un sistema trifàsic perquè estem `provocant  desequilibrar-lo i per tant augmentar 
considerablement el corrent que circula pel conductor neutre amb la subsegüent increment de 
secció necessària. A més a més l’eliminació parcial d’una ó dues fases implicaria una 
disminució exagerada de l´uniformitat, amb el que no compliríem amb els mínims normatius 
vigents. Com vostè deu saber, avui en dia existeixen molts sistemes de desconnexió -sempre de 
les tres fases per igual o punt per punt- per estalviar energia. L´Ajuntament de Gavà els té 
implantats en la majoria de sectors dels municipi que estan donant, des de fa bastant de temps, 
els seus fruits tant per la disminució de la factura energètica, com per l´estalvi en les emissions 
de poliòxids de carboni a la l´atmosfera. Concretant: A l´Av Mar ja existeix una  reducció de 
potència en el carril bici del 40 per cent a partir de les 11 de la nit (de 70 a 50 W per unitat).A 
l'Av Joan  Carles I en les llumeneres de 4 làmpades no més deixem en funcionament  2. 
Finalment  des de l’any 2006, l’Ajuntament de Gavà avança en el compromís d’estalviar en 
recursos energètics. En l’enllumenat públic, s’han substituït més de 2.100 làmpades de vapor de 
mercuri per altres de vapor de sodi o halogenurs, cosa que ha permès acumular fins a 2011 un 
estalvi energètic de més de 2.800.000 kw/h, que suposa reduir la despesa en 400.000 euros l’any 
i evitar l’emissió d’una mitjana anual de 1.200.000 Kg de CO2 a l’atmosfera.  A això cal afegir 
la modificació dels horaris d’encesa i apagada dels llums que s’ha portat a terme enguany. El 
retard del temps d’encesa en 15 minut respecte l’ocàs solar i l’avançament del temps d’apagada 
en 20 minuts respecte la sortida del sol comporta un estalvi energètic anual de 230.000 kw/h  i 
una reducció del cost de 32.000 euros/any, amb una disminució d’emissions a l’atmosfera de 
98.000 Kg de CO2. A més a més, la implementació del Pla d’Estalvi Energètic, previst per a 
l’any 2013, als edificis i equipaments municipals suposarà un estalvi anual de 216.000 euros, 
que s’afegiran a l’estalvi acumulat des que al 2006 es van posar en marxa les primeres mesures 
per reduir els consums. Les mesures que s’han posat en marxa darrerament o que s’impulsaran 
al llarg de 2013 sorgeixen d’una avaluació interna realitzada per tècnics de l’Ajuntament de 
Gavà, i una auditoria externa, realitzada amb el suport de la Diputació de Barcelona. Fruit 
d’aquests treballs ha sorgit un document que recull les necessitats energètiques dels 
equipaments municipals, i proposa un pla d'actuacions i d'inversions. 
 
 
En un tercer prec, el sr. Calatayud va expressar que al darrer Ple Municipal, el seu grup va 
presentar un prec demanant el replantejament de la decisió de tancar la biblioteca Josep Soler 
Vidal els dissabtes a la tarda. Tot i això, no es va donar resposta a la nostra proposta amb una 
denegació o una acceptació, sinó que es va donar per reproduïda la resposta a una pregunta feta 
per un altre grup. La resposta, val a dir-ho, deixava oberta la porta a “estudiar fórmules per obrir 
l’equipament més hores setmanals i posar-lo a disposició dels usuaris”. Després d’aquell ple, 
hem rebut, de part de la ciutadania. moltes mostres de rebuig més pel tancament de la biblioteca 
els dissabtes a la tarda, cosa que ens fa pensar que la biblioteca en aquell horari no estava tan 
infrautilitzada com van indicar en la seva resposta del mes passat, i refermen la necessitat 
d’establir algun mecanisme per tornar-la a obrir. La nostra proposta demana replantejar-se el 
trasllat a dissabtes tarda d’algunes de les activitats que es fan els dies de cada dia, o inclús 
alguns dies de matí, i fins i tot plantejar-se no obrir algun matí entre setmana. D’aquesta 
manera, sense augmentar plantilla, que sembla que és el problema principal que ha motivat 
l’actual situació, hi hauria personal disponible per obrir dissabtes tarda, i a més una oferta 
d’activitats addicionals a la ciutat. Per aquest motiu, el grup que represento demana que, un mes 
després que s’adoptés el compromís d’estudiar fórmules per obrir l’equipament més hores 
setmanals, es respongui clarament si s’accepta o no el següent Prec: Que es replantegi el 
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tancament de la biblioteca Josep Soler Vidal els dissabtes tarda i es torni a obrir en aquest 
horari, si cal a través del trasllat a dissabtes tarda d’activitats, recursos i, també si cal, hores 
d’obertura d’altres dies de la setmana. 
 
La resposta a l’esmentat prec va anar a càrrec de la sra. Apolonia Herrera, tinenta d’alcalde, qui 
va assenyalar manifestar que tal i com vam manifestar estaven estudiant fórmules en aquest 
sentit, i tan bon punt en disposessin els hi comunicarien. 
 
 
El darrer prec que va fer la formació d’ERC-EV-IxG va ser formular pel sr. Pérez, qui com a 
antecedents va exposar que el Centre Cultural és una institució de l’església catòlica que, des de 
la seva fundació, l’any 1952, ha estat obert a multitud d’iniciatives associatives i cíviques de la 
ciutat. Així mateix, actualment aixopluga entitats com l’esbart Brugués, el cor la Igualtat, el 
Grup de Teatre La Igualtat, el Quadre Escènic Brugués i altres de caire cultural. L’edifici del 
Centre Cultural és vell, i en aquests moments té un problema derivat de la necessitat 
d’adequació de la xarxa elèctrica interna a la nova normativa de seguretat dels edificis. Però 
l’actual propietari titular de l’edifici –el bisbat de Sant Feliu– ni el responsable directe de les 
activitats del Centre –la parròquia de Sant Pere de Gavà– tenen recursos suficients per afrontar 
aquesta despesa per si sols. Hi ha un perill seriós, doncs, que l’edifici hagi de tancar portes a 
finals d’any si no s’hi posa remei de forma urgent. Al mateix temps, i a causa de la crisi 
generalitzada, diverses entitats locals que fins ara havien tingut la seu social en locals llogats, 
s’estan replantejant la necessitat de reubicar-se en locals d’ús públic. Hi ha necessitat de trobar 
locals per a aquestes entitats si no volem que la xarxa cívica local quedi minvada. Creiem que 
l’Ajuntament de Gavà té el deure de no deixar que el Centre Cultural hagi de tancar portes pels 
motius esmentats, i a més creiem que l’edifici té una gran potencialitat per aixoplugar encara 
més grups, entitats i associacions locals de les que ara hi tenen seu. Per aquest motiu, va pregar: 
Instem el govern municipal a: Involucrar-se i comprometre’s en el salvament del Centre 
Cultural de Gavà, bé directament a través d’alguna operació de compra, lloguer, o conveni d’ús 
compartit, bé indirectament a través de l’empresa municipal de manteniment de la ciutat, a 
través de la realització de les tasques d’adequació urgents i necessàries per evitar el tancament 
de l’equipament. Comprometre’s que, en aquest procés de compra, lloguer o conveni, es tindran 
en compte les necessitats de les entitats de la ciutat mancades de local social, per tal d’obrir-los 
les portes del Centre Cultural, posar l’equipament al servei de les entitats de Gavà i convertir-lo 
en un autèntic ateneu cultural. 
 
Novament, fou la sra. Apolonia qui va donar la contesta, en aquest sentit,  va indicar que 
s’estava treballant i mirant possibilitats i que en breu es podria donar informació sobre aquesta 
matèria. 
 
 
Per acabar el torn, el sr. Pérez va formular una pregunta atès --va dir-- que la convivència veïnal 
en un dels postres barris, Ausiàs Marc, és darrerament força problemàtica. Després de reunir-
nos amb l’Associació de Veïns del barri, ens han detallat els problemes de convivència amb 
determinades persones i grups que s’han instal·lat al barri, en molts casos ocupant habitatges 
d’on havien hagut de marxar els anteriors residents a causa d’un procés de desnonament per no 
poder fer front a les hipoteques. Aquests nous ocupants generen problemes perquè no paguen 
les quotes comunitàries, i a més ocasionen molèsties pel seu comportament envers la resta de 
veïns. A l’assemblea de barri celebrada a l’octubre es va posar de manifest el malestar que 
provoca aquesta situació. Així mateix, també s’ha detectat al barri un problema d’infants sense 
escolaritzar, un fet absolutament reprovable. Va preguntar quines mesures s’estaven prenent, o 
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es pensaven portar a terme, per millorar, d’una banda, la convivència al barri, i d’altra assegurar 
la plena escolarització dels infants que hi vivien. 
 
En relació a dita pregunta la tinenta d’alcalde, sra. Emma Blanco,  d’entrada va voler fer una 
prèvia, comunicant que tant la Plaça Pare Poveda com I de Maig, que són les zones on es 
focalitzen les diferents situacions, es portaven treballant diferents programes de convivència des 
de feia temps entre diferents regidories i la pròpia associació veïnal per tal de fomentar el 
coneixement entre el nou veïnatge provinent de diversos procedències, sota el respecte de la 
convivència. Com a exemple, va fer menció del projecte que es va dur a terme el cas del 
programa amb homes i dones palles del barri que va acabar convertint-se amb el documental 
“dones guerreras” que fins i tot es va passar a una de les edicions de la Sisena mostra de Cinema 
i Drets Humans de la ciutat de Gavà. Va dir que el barri d’Ausiàs March era un altres barri més 
de Gavà, connectat amb la realitat i on a vegades convergien atur, discriminacions culturals, etc, 
per això es duien a terme polítiques cíviques i solidàries. També s’estava treballant per tal de 
fomentar la idea d’estima del barri, els comportaments cívics i solidaris, la responsabilitat 
compartida i les pràctiques de bon veïnatge. Malgrat que els fets aïllats es produïen en una zona 
privada l’ajuntament havia posat en marxa diverses mesures i actuacions com eren la presència 
de la figura del policia de barri, la tasca que portava a terme els serveis socials,  entre d’altres, 
per tal de dinar suport a veïns i veïnes i associacions de veïns afectades. S’havia posat a 
disposició del veïnatge l’oficina de drets civils per l’assessorament per temes de desnonament i 
drets. En relació a la qüestió d’escolarització va dir que creia que era un tema compartit per tots 
els grups del consistori, tenint la voluntat de que hi hagués una plena escolarització dels infants 
de la ciutat. En aquest sentit, a l’ajuntament existia un protocol d’actuació per part del pla local 
d’absentisme escolar, no constant dades d’infants amb absentisme escolar en l’esmentat barri. 
Mitjançant consulta feta a diversos veïns i veïnes s’havia constatat que les esmentades mesures 
començaven a tenir efectes positius sobre el barri per bé encara quedava molt camí per recórrer.  
 
 
Finalitzada la intervenció del grup municipal d’ERC-EV-IxG, va iniciar-se la corresponent al 
grup de C’s, essent en tots els casos el sr. Miguel-Ángel Ibáñez qui va prendre la paraula per a 
formular oralment els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-
quatre hores d'antelació al començament de la sessió.  
 
En un primer, el regidor de C’s, formulava a l’equip de govern el prec de que: “habiendo 
recibido quejas del estado de los vestuarios de la instalación deportiva municipal Can Torelló y 
tras la visita a los mismos, hemos podido constatar una cierta dejadez pues en 4 de ellos quedan 
a la vista y al alcance de la mano los tubos que pasan por el techo y las válvulas de corte de los 
mismos, pues falta el cajón de madera que los oculta; en  varios han caído baldosas de la pared 
que no se han repuesto, el estado de los espejos es muy deficiente en casi todos y en todos ellos, 
tanto los de los equipos como los de los árbitros, las duchas carecen de difusor provocando que 
el chorro de agua caiga a unos 20 cm de la pared, lo cual impide ducharse en unas mínimas 
condiciones. También se nos han comunicado problemas con el agua caliente en las duchas de 
algunos vestuarios, por ello formulamos el presente ruego: que se proceda a una inspección del 
estado de los vestuarios de Can Torelló y se proceda a un correcto mantenimiento de esta 
instalación municipal para que sus usuarios pueda disfrutar de ella en las condiciones y con la 
comodidad adecuadas.” 
 
Respecte a aquesta qüestió la regidora, sra. Maite Martí, va manifestar que atenien el seu prec 
alhora que comunicava que s’estava treballant sobre el tema per tal d’esmenar totes aquestes 
qüestions 



20 de  25 

 
Seguidament, el sr. Ibáñez va exposar que habiendo sido restituidas las balizas luminosas del 
paseo marítimo en el tramo comprendido entre la C/ Sitges y la entrada de acceso al Restaurante 
Kauai, y teniendo en cuenta la necesidad de iluminación de los espacios y vías publicas de Gavà 
y dentro de ella también lógicamente la del Pº Marítimo y de su trazado más cercano al mar, y 
dado que desde mediados de diciembre de 2011 se anuló la alimentación eléctrica al tramo 
elevado del Pº Marítimo debido a los actos de gamberrismo de que fueron objeto las balizas de 
iluminación de aluminio, presentamos en el Pleno del pasado 25/01/2012 un ruego con registro 
de entrada nº 1248 solicitando la sustitución de las balizas estropeadas así como la reanulación 
del suministro eléctrico a las mismas. Según hemos podido comprobar, en el tramo 
comprendido entre la C/ Sitges y el acceso al restaurante Kauai se han instalado balizas 
luminosas más resistentes, de fundición, del tipo de las que había inicialmente. Per tot això, va 
preguntar: ¿Tienen Uds. previsto continuar la restitución de estas balizas también a lo largo del 
resto de tramo comprendido entre las instaladas recientemente y la Riera dels Canyars? Si es así 
¿cuál es el plazo previsto para su finalización y puesta en servicio? 
 
Efectivament, va dir el sr. Obispo, com vostè comenta ja s'han substituït un petit nombre de 
balises i en funció de la disponibilitat econòmica s'aniran substituint la resta. 
 
 
Un cop acabada la lectura dels precs i preguntes presentats per escrit el sr. Alcalde va cedir el 
torn novament al grup municipal de C’s, per tal que fes una pregunta oral atès que no havia 
esgotat la totalitat dels precs i preguntes que podia presentar. Així,  el sr. Ibáñez, va dir que en 
relació a les mesures que s’havien pres per reactivar el comerç a la zona comercial de la ciutat 
s’havia parlat de donar dues hores d’aparcament gratuït en els pàrkings municipals, tal i com ja 
s’ha fet els darrers anys. En aquest sentit, va pregar que la publicitat de dites hores gratuïtes no 
es fes tant als voltants dels esmentats aparcaments sinó que es dugués a terme de manera més 
intensiva als barris i zones més allunyats perquè era on previsiblement la gent agafaria més el 
vehicle per anar a comprar al centre. 
 
 
1) -  DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNIC IPAL D’ERC-EV-

IxG DE SUPORT AL MANIFEST PEL DESENVOLUPAMENT SOSTE NIBLE DEL 
DELTA I EL PARC AGRARI DEL BAIX LLOBREGAT.  

 
La proposta de Declaració Política presentada pel Grup Municipal d’ERC-EV-IxG, de suport 
al “Manifest pel desenvolupament sostenible del Delta i del Parc Agrari del Baix Llobregat”, no 
va resultar aprovada atès que en la votació va obtenir cinc (5) vots a favor (2 ICV-EUiA, 2 
ERC-EV-IxG i 1 C’s), cap abstenció i setze (16) en contra (9 PSC, 4 PP i 3 CiU, sense 
aconseguir, per tant, el vot favorable de la de la majoria simple (més vots afirmatius que 
negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (21), quòrum 
que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las 
Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
El sr. Andreu Pérez Lorite, regidor portaveu del grup d’ERC-EV-IxG va recordar que feia un 
any i mig que es va encetar el debat relatiu a la instal·lació d’Eurovegas arran del qual es va 
constituir una Plataforma amb l’objectiu de defensar el terrtiori i mostrar la seva disconformitat 
amb el Pla d’Eurovegas. Un cop desestimat l’acolliment de l’esmentat Ple l’esmentat col·lectiu  
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va seguir treballant sobre el tema i arran de la mateixa es va crear una taula d’entitats en defensa 
del territori de la qual havia sorgit l’aprovació d’un manifest del que la seva formació es feia 
ressò portant-lo al Ple per tal que la resta de grups pogués donar-li suport. Tot seguit, va llegir la 
part inicial expositiva i la final de la Declaració, per bé que la mateixa deia íntegrament el que 
segueix:  

 
“L’antiga Taula Catalana contra Eurovegas, reconvertida en una Taula en 
defensa del territori i en especial de la comarca del Baix Llobregat, va presentar el 
passat 7 de novembre el «Manifest pel desenvolupament sostenible del Delta i del 
Parc Agrari del Baix Llobregat». 
 
La Taula, formada per entitats, sindicats, partits polítics i professionals de 
diferents àmbits es va constituir a finals de juliol de 2012 per rebutjar el model de 
creixement que suposava el projecte Eurovegas al Delta del Llobregat. Tot i que el 
complex ja no se situarà a Catalunya, la Taula considera de vital importància 
protegir el territori i consolidar la figura del Parc Agrari com a veritable zona 
productiva. En aquest sentit, la reactivació del Parc Agrari i la conservació del 
Delta del Llobregat són, segons la Taula, cabdals per a la recuperació econòmica 
del Baix Llobregat. El manifest diu el següent: 
 
MANIFEST PEL DESENVOLUPAMENT SOSTENIBLE DEL DELTA I EL PARC 
PARC AGRARI DEL BAIX LLOBREGAT 
 
La Taula Catalana pel Desenvolupament Sostenible del Delta i del Parc Agrari del 
Baix Llobregat manifesta: 
 
La reactivació del Parc Agrari i la conservació del Delta del Llobregat són 
cabdals per a la recuperació econòmica de la comarca del Baix Llobregat. 
 
El Delta i la Vall Baixa del Llobregat constitueixen una de les zones humides i dels 
espais agraris més importants de Catalunya. El delta del Llobregat ha estat un 
servidor fidel i durant segles ha proveït d'aigua i d’aliments a la població i ha 
permès la industrialització i la conservació d'espais oberts. La preservació del 
delta i la de l’aqüífer, una de les reserves d’aigua més importants, són 
estratègiques. 
 
Durant molt anys s’ha treballat de forma coordinada i pacient al Delta del 
Llobregat, contenint l'avanç de la falca salina, creant el Parc Agrari, resistint als 
retalls dels espais naturals, les zones humides i les d’especial protecció per a les 
aus, així com impulsant actuacions de recuperació del riu i del front litoral. En 
definitiva fent d’aquest, un espai de valor incalculable en un entorn mediterrani. 
 
Per aquest motiu, a la Taula Catalana considerem de vital importància que els 
instruments de protecció del territori que existeixen siguin de veritat posats en 
funcionament i que es consolidi la figura del Parc Agrari del Baix Llobregat com a 
veritable zona productiva. Això implica posar al dia totes les infraestructures que 
possibiliten portar a terme una agricultura de qualitat i respectuosa amb el medi, 
desenvolupant l’agricultura de proximitat i la indústria agropecuària i reforçant 
les figures jurídiques de protecció i de gestió. Cal establir mecanismes legals 
eficaços per posar en explotació les terres conreables que restin en desús. 
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L’objectiu ha de ser implementar al Baix Llobregat un model econòmic basat en la 
recerca, la innovació, l’educació, la formació, la capacitació i l’ocupació de 
qualitat en els diversos sectors productius; tot donant suport i fomentant un sector 
turístic madur i exitós, cada cop més diversificat i més lligat a la realitat cultural i 
mediambiental del país. 
 
Hem de buscar models que ens allunyin del que ens ha portat fins a l’actual 
situació de crisi. La societat ja s’ha adonat que no es pot continuar creixent a base 
de l’economia especulativa, que ens ha portat a tenir més d’un 70 % del sòl 
destinat a polígons industrials encara pendent de desenvolupar, un 30 % de les 
naus, preparades per ser ocupades, buides. Ara cal que els governs també se 
n’adonin. 
 
La Taula Catalana es va crear a finals de juliol de 2012 per cercar alternatives al 
model que configurava el projecte Eurovegas. Com a resposta a la gran inquietud 
que el macro projecte va aixecar a la societat catalana, per l’obscurantisme amb 
què es va portar el procés, per pretendre una sortida de la crisi justament amb el 
model que ens hi ha portat, i per ser un model que hipotecava el futur de tot el 
país; un model de creixement contrari a un desenvolupament sostenible. La 
voluntat de la Taula Catalana va ser sumar-se als importants esforços que la 
ciutadania va posar en marxa per oposar-se a aquest projecte, i que es van 
articular principalment a través de la Plataforma Aturem Eurovegas. 
 
Eurovegas era un projecte desmesurat que posava en qüestió la sostenibilitat, 
ambiental, econòmica i social, i que amb l’excusa d’incrementar un fals turisme 
familiar, generava expectatives volàtils d’ocupació. Es tractava d’un gravíssim 
atemptat contra el Baix Llobregat i contra la Regió Metropolitana de Barcelona 
del segle XXI. Abocava a la desaparició d’una part significativa de la rica 
agricultura de la Vall Baixa i del Delta del Llobregat, amb un fort impacte als 
aiguamolls i a la recàrrega dels aqüífers. 
 
Durant aquest procés s’ha mostrat la vulnerabilitat en la gestió i en les figures 
jurídiques de protecció del Delta i del Parc Agrari del Baix Llobregat, però també 
ens ha servit per conèixer-lo i posar-lo en valor. El Parc Agrari del Baix Llobregat 
és una de les zones més fèrtils de Catalunya, amb un gran potencial productiu per 
la mateixa naturalesa de sòl deltaic i per la disponibilitat d’aigua. Realitats que 
fan d’aquest espai una de les zones productives més importants de la Regió 
Metropolitana de Barcelona i un referent mundial de l'agricultura periurbana. 
 
El paisatge agrari del delta i la vall baixa del Llobregat és el garant que aquesta 
immensa plana no es converteixi en un aglomerat edificat i constitueix un refrent 
d’identitat per a la comarca. Aquest mar de conreus és també un autèntic rebost 
d’aliments, de menjar fresc produït als camps del Baix Llobregat. És, per tant, un 
equipament estratègic per a la seguretat i la soberania alimentària. 
 
Cada cop hi ha més persones que valoren la proximitat i la qualitat de la 
producció agrícola, tenint en compte la pagesia, la terra i qui la treballa. Per això 
el sector agrari i els consumidors estan trobant estratègies per a un acostament. 
Per millorar el valor afegit dels productes, per una banda, i per buscar qualitat i 
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proximitat per l’altre. En un moment de crisi alimentària com l’actual, amb un 
increment progressiu del preu dels carburants, una societat avançada no es pot 
permetre el luxe de perdre una zona productiva com aquesta, i encara menys ara 
que l’elevada taxa d’atur exigeix que es posin en marxa polítiques d’ocupació 
estables i sostenibles. Aquests moments demanden respostes a l’alçada dels reptes 
que hi ha plantejats. 
 
Cal evitar l’amenaça que pot suposar contemplar el Parc Agrari com un terreny 
expectant i desprovist de les funcions econòmiques i naturals que hi alberga. Cal 
mantenir, respectar i desenvolupar l’equilibri territorial aconseguit des dels inicis 
de la democràcia, vetllant per una ordenació territorial sostenible com a recurs 
essencial que és. 
 
Cal posar en valor el Delta, els aqüífers, els espais naturals d’alt valor ecològic i, 
el Parc Agrari del Baix Llobregat com a peça clau en l’ordenació del territori i 
per la qualitat ambiental que aporten a la Regió Metropolitana de Barcelona i al 
conjunt del país. 
 
El Baix Llobregat és la suma de moltes voluntats i de molts esforços durant les 
darreres dècades; d’institucions, d’entitats, d’agents socials i econòmics, i de la 
ciutadania en general. Amb consensos llargament treballats per aconseguir 
revertir la idea d’un territori perifèric en la d’un territori amb identitat pròpia dins 
d’una important conurbació metropolitana. 
 
És per tot això que la Taula Catalana fa una crida a les administracions públiques, 
al Consorci del Parc Agrari del Baix Llobregat, a les entitats i col·lectius socials, 
cívics i professionals, així com a la ciutadania a títol personal, a adherir-se al 
Manifest pel Desenvolupament Sostenible del Delta i el Parc Agrai del Baix 
Llobregat. 
 
Manifestem que, ensems la defensa i posada al dia del territori agrícola del Parc, 
el Delta i la Vall Baixa, és necessari assolir el compromís, per part de les 
institucions implicades, de fomentar un desenvolupament econòmic i sostenible, 
 
Pels motius exposats anteriorment, el Grup Municipal d’ERC-EV-IxG proposa al 
Ple l’adopció del següents:  
 
Acords: 
 
Primer.- Manifestar l’adhesió plena al «Manifest pel desenvolupament sostenible 
del Delta i del Parc Agrari del Baix Llobregat» presentat per la Taula en defensa 
del territori i en especial de la comarca del Baix Llobregat, presentat el passat 7 
de novembre. 
 
Segon.- Fer arribar aquests acords a la Presidència del Govern espanyol, al 
ministeri de Foment, a la Presidència de la Generalitat, a la Conselleria de 
Territori i Paisatge, així com a totes les forces parlamentàries presents al Congrés 
i Senat espanyols. 
 
Tercer.- Difondre el manifest a través dels mitjans municipals de Gavà”. 
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A continuació el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, va assenyalar que 
amb o sense Eurovegas o similars el que sí que es tenia que fer era defensar el desenvolupament 
sostenible tant del Delta com del Parc Agrari, doncs creia que era responsabilitat de tots 
l’herència que es deixaria a les noves generacions atès que dins de la mateixa estava a 
preservació de la natura en general, i en particular d’aquella que està més amenaçada o més 
propera als nuclis urbans. Per tant, des de la formació política que representava votaria a favor 
de l’adhesió al Manifest pel desenvolupament sostenible del Delta i el Parc Agrari del Baix 
Llobregat. 
 
Per part del grup municipal d’ICV-EUiA, la regidora i portaveu del mateix, sra. Emma Blanco, 
va dir que la formació  política que representa i una part dels grups polítics presents van valorar 
de forma molt positiva que no s’instal·lés Eurovegas a la zona, però l’ideal seria que no ho fes 
enlloc, perquè representava un model insostenible i especulatiu. A continuació, va avançar que 
el seu grup donaria suport a la Declaració Política perquè considerava que era important que 
l’ajuntament  s’adherís a dit manifest, si bé no era qüestió nova per la seva coalició, doncs era 
una de les reivindicacions que feia temps reclamava com a model de desenvolupament 
sostenible del territori. Va dir que s’havia de donar valor al patrimoni natural --cercant el major 
consens-- així com preservar la pagesia i veure les possibilitats productives del territori i evitar 
amenaces com les d’Eurovegas que es feien d’esquenes al mon local i repercutien negativament 
en el nostre futur. Per tot això, va avançar que votaria a favor de l’esmentada Declaració 
Política. 
 
El sr. Ramon Castellano, regidor i portaveu de la formació política de CiU, va anunciar que no 
podien donar suport a la Declaració perquè no defensava els interessos dels professionals agraris 
ni tampoc els dels propietaris dels terrenys agrícoles. Va dir que malgrat que certs grups polítics 
es volien apropiar de la defensa del medi ambient, protecció del medi, etc., des del seu grup es 
treballava, i així ho posaven en els seus programes electorals, per un creixement i un 
desenvolupament urbanístic i industrial respectuós amb el medi ambient, però creien que no es 
podia limitar un creixement econòmic, eficient i òptim a la zona posant-lo en mans de diferents 
col·lectius. Va recordar que sobre dita qüestió hi treballaven ajuntaments, el Consorci del Parc 
Agrari, el Consell Comarcal, la Diputació de Barcelona i la Generalitat de Catalunya, en 
definitiva, hi havien prou organismes públics i administracions com per poder desenvolupar 
aquest fet. D’altra banda va dir que donar suport a la Declaració significaria adherir-se a la 
plataforma que anava en contra d’Eurovegas posicionament que no compartien. Va concloure 
dient que votarien en contra i, pel cas, que fos aprovada la Declaració, va proposar que no 
s’enviessin els acords al Congrés dels Diputats i al Senat espanyols atès que –segons havia dit el 
sr. Pérez-- eren d’un país del costat. 
 
En el torn del PP va intervenir el regidor i portaveu, sr. Josep Llobet, qui va expressar que 
compartia la intervenció feta pel sr. Castellano alhora que va distingir dos debats, per una 
banda, el de la instal·lació d’Eurovegas, d’on va néixer la Plataforma opositora i que a dia 
d’avui, era un debat acabat, i d’altra, on el que s’havia de debatre era el futur del Parc Agrari, de 
les zones de conreu dels diversos municipis del Baix Llobregat que en formaven part. Tal i com 
s’havia apuntat, existia un Consorci on estaven representades diferents entitats i ajuntaments i, 
entre tots s’havia de decidir quin era el millor futur pel Parc Agrari, doncs eren aquests òrgans 
als qui havien d’acabar determinant l’esdevenir de l’esmentat parc i no pas l’adhesió a un 
col·lectiu que, amb tots els respectes, hi havien altres mecanisme diferents de fer-ho. En aquest 
sentit, va anunciar que la formació política que representava votaria en contra de l’esmentada 
Declaració Política. 
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La sra. Raquel Sánchez, tinenta d’alcalde i regidora portaveu del grup del PSC va indicar que 
subscrivia en gran part el que havia assenyalat el PP, tot i que alhora podrien subscriure gran 
part del Manifest doncs reconeixien que els terrenys del Parc Agrari eren un territori sensible 
però no tan vulnerable com es deia en la Declaració Política. Va recordar la tasca duta a terme 
pels ajuntaments en els darrers anys sobre dita qüestió, així com la del Consorci. En aquest 
sentit, feia dos dies el president de l’esmentat Consorci, l’alcalde sr. Balsera, va presentar 
quines eren les línies d’actuació, tot un pla de mesures que es posarien en marxa durant l’any 
2013. per tal de proritzar l’ús i la producció agrícola al Parc, com eren la recuperació de terres 
abandonades pel conreu a través de subvencions als pagesos. Va recalcar que s’estava fent una 
promoció del Parc Agrari i del seu producte, la millora dels seus serveis i la revisió del Pla 
Especial del Parc Agrari, que era l’instrument de protecció urbanística del Parc Agrari i que 
actualment es trobava en procés d’aprovació i que, en definitiva, el que es buscava era protegir, 
regular i vetllar pels usos que es donen al parc agrari, promovent acords amb els ajuntaments 
per tal d’aplicar la disciplina urbanística i alhora fomentant l’aprovació en els ajuntaments de 
l’ordenança del Parc Agrari. Va reiterar el fet que a dia d’avui hi havien prou instruments de 
protecció com era el cas del Pla General Metropolità, del Pla Territorial Metropolità de 
Barcelona, la protecció de les zones d’interès natural, etc., per la qual cosa la protecció s’havia 
de fer mitjançant els instruments i les institucions existents. Respecte al projecte Eurovegas va 
dir que si en algun moment es va posar en dubte la protecció del Parc Agrari no va ser per 
motivat per l’administració local sinó per les autonòmiques, en aquest cas, presidida per CiU.  
 
Va tornar a intervenir el sr. Pérez, d’ERC-EV-IxG, per agrair el seu vot a les forces polítiques 
que donessin suport a la Declaració Política i va assenyalar que el sindicat majoritari “Unió de 
pagesos” donava tot el seu suport al Manifest, doncs creia en la comarca i en el benestar de la 
pagesia local i comarcal. Evidentment --va dir-- que existien moltes entitats i administracions 
però mai estava de més un altre punt de vista i un Manifest com el que contenia la Declaració 
atès que el que feien era sumar i no pas restar. Va lamentar que el PSC es sumés a la dreta 
clàssica la qual no lluitava pel territori ni creia en els pagesos ni en el medi ambient. Per acabar, 
va dir a la sra. Blanco que, en referència l’Eurovegas efectivament, va marxar a un altre país i 
allí ja s’ho farien doncs cada terra feia la seva guerra. 
 

---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
dinou hores, vint-i-nou minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari accidental en 
dono fe. 
 
           L’Alcalde                                                                                 El Secretari accidental 
 
 
 
 
 Joaquim Balsera García                                                                     Joaquin García Lorca 


